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Souhrn usnesení č. 4/2022 ze zasedání zastupitelstva městyse Bohdalov ko-
naného dne 14.09.2022 v 19:00 hod. v kulturním domě v Bohdalově
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse Bohdalov schvaluje program zasedání.
Výsledek hlasování: Pro 7 Proti 0 Zdrželi se 0. Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse Bohdalov schvaluje prodej stavebních
pozemků v Chroustově, v k.ú. Chroustov u Bohdalova, dle přílohy č. 1 tohoto
zápisu. Cena pozemků je 650 Kč plus DPH za 1 m2. Výsledek hlasování: Pro 7
Proti 0 Zdrželi se 0 Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse Bohdalov schvaluje záměr městyse č.
6/2022 na směnu pozemků s Krajem Vysočina. Výsledek hlasování: Pro 7 Proti 0
Zdrželi se 0. Usnesení bylo schváleno

Zápis byl vyhotoven dne 15.09.2022, zapisovatelka: Marie Bláhová
Ověřovatelé zápisu: Zdeněk Bradáč, Roman Šimůnek

Starosta: Ing. Arnošt Juda

Souhrn usnesení č. 3/2022 ze zasedání zastupitelstva městyse Bohdalov ko-
naného dne 31.08.2022 v 19:00 hod. v kulturním domě v Chroustově
Návrh usnesení:¨Zastupitelstvo městyse Bohdalov schvaluje program zasedání.
Výsledek hlasování: Pro 8 Proti 0 Zdrželi se 0. Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse Bohdalov bere na vědomí informaci 
o provedení rozpočtového opatření č. 5/2022. Rozpočtové opatření je do výše li-
mitu stanoveného zastupitelstvem městyse Bohdalov v usnesení č. 3/2011 a v 
usnesení č. 6/2014 a zastupitelstvo konstatuje jeho věcnou správnost. Výsledek
hlasování: Pro 8 Proti 0 Zdrželi se 0. Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse Bohdalov bere na vědomí informaci 
o provedení rozpočtového opatření č. 6/2022. Rozpočtové opatření je do výše li-
mitu stanoveného zastupitelstvem městyse Bohdalov v usnesení č. 3/2011 a v u-
snesení č. 6/2014 a zastupitelstvo konstatuje jeho věcnou správnost. Výsledek hla-
sování: Pro 8 Proti 0 Zdrželi se 0. Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse Bohdalov schvaluje smlouvu o smlouvě
budoucí o zřízení věcného břemene č. NM-001030072350/003-ELPR. Výsledek
hlasování: Pro 7 Proti 0 Zdrželi se 1 p. Řepa Ladislav. Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse Bohdalov schvaluje smlouvu o smlouvě
budoucí o zřízení věcného břemene č. NM-001040016989/001-ZAME. Výsledek
hlasování: Pro 6 Proti 0 Zdrželi se 2 p. Řepa Ladislav, p. Laštovička Pavel
Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse schvaluje návrh na prominutí dluhu a
vzdání se práva vymáhání za nedobytné pohledávky na místním poplatku za pro-
voz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování
komunálních odpadů z let 2011 – 2021 ve výši 30 918,- Kč dle předloženého ná-
vrhu. Výsledek hlasování: Pro 8 Proti 0 Zdrželi se 0. Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse souhlasí s tím, aby byl prodej stavebních
pozemků dle vyhlášeného záměru č. 5/2022 nabídnut k prodeji žadatelům, kteří
jsou uvedeni v příloze č. 1 zápisu ze zasedání zastupitelstva, v oddílu „B“.
Výsledek hlasování: Pro 8 Proti 0 Zdrželi se 0. Usnesení bylo schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse současně stanovuje náhradníky a jejich
pořadí pro případ, že by některý z žadatelů, kterým bude nabídnuta koupě po-
zemku, od žádosti odstoupil nebo odmítl uzavření kupní smlouvy. Těmito ná-
hradníky jsou žadatelé uvedeni v příloze č. 1 zápisu ze zasedání zastupitelstva, 
v oddílu „C“. Výsledek hlasování: Pro 8 Proti 0 Zdrželi se 0. Usnesení bylo 
schváleno
Návrh usnesení: Zastupitelstvo městyse schvaluje dle § 6 odst. 6 písm. b) záko-
na č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon),
žádost o pořizování Územního plánu Bohdalov Městským úřadem Žďár nad
Sázavou, tj. úřadem územního plánování, dle § 6 odst. 1 písm. c) zákona 
č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon).
Výsledek hlasování: Pro 8 Proti 0 Zdrželi se 0. Usnesení bylo schváleno

Zápis byl vyhotoven dne 01.09.2022, zapisovatelka: Marie Bláhová
Ověřovatelé zápisu: Ing. Ladislav Řepa, Roman Šimůnek

Starosta: Ing. Arnošt Juda

Ze zastupitelstva městyse

Ještě v letošním roce budou zaháje-
ny práce na obnově krovu a střešní kry-
tiny věže našeho kostela, která je v ha-
varijním stavu. Některé dřevěné prvky
jsou uhnilé a stávající krytina je prorez-
lá a dochází k zatékání do konstrukce
věže. Vzhledem k finanční náročnosti

Bohdalovská věž

Z činnosti SDH

škozené dřevěné prvky věže kostela, o-
pravena trnož pro kovový kříž a polo-
žena nová měděná krytina. Celková ce-
na obnovy vyjde na 3,5 milionu. 

Dá-li Pán, na příští pouť ke cti sv.
Vavřince tj. v neděli 13.8. 2023 pozve-
me generálního vikáře brněnské diecé-
ze, aby nám věž po generální opravě
požehnal.

Děkujeme za podporu z  Minister-
stva kultury (už přišlo 450 tisíc) a za
přislíbené podpory z kraje Vysočina
(350 tisíc) a Městyse Bohdalov. Na far-
ním účtě máme k dnešnímu dni naše-

jsou práce rozděleny do dvou etap.
Práce bude provádět zkušená firma
Tes-Pam, s.r.o. pana Břetislava
Kociána, která se podílela na obnově
kostela sv. Markéty v areálu zámku 
v Jaroměřicích nad Rokytnou. 

Během prací budou vyměněny po-

třený milion korun. 
Asi budu později žádat o finanční

pomoc i okolní obce, jednotlivé občany
a také firmy, společnosti a podniky 
v okruhu farnosti i v okolí. Pán Bůh za-
plať za každou částku, kterou přispěje-
te k obnově věže, která je vždy ozdo-
bou celé obce a hrdým symbolem ka-
ždého občana.

Jan Peňáz, farář novoveselský 
a bohdalovský, a Jitka Klementová,

technička stavebních investic 
žďárského děkanství

Faraónský běh
V sobotu 17. září proběhl ve Žďáře

nad Sázavou 17. ročník Faraónského
běhu na Zelenou Horu. Cílem tohoto
běhu je, co nejrychleji vyběhnout 80
schodů vedoucích na Zelenou horu.
Soutěžící jsou rozděleni do několika
kategorií dle věku a pohlaví. Členové
našeho sboru se umístili následovně:
1.místo-Martin Toman, 2.místo-Matěj
Hudeček, 2.místo-Josef Vokoun, 3.mís-
to-Lenka Ratajová, 4.místo-Filip
Akrman, 4.místo-Petr
Králíček, 4.místo-
Jakub Hudeček,
5 . m í s t o - A d é l a
Kališová 8.místo-Petr
Peřina. Všem sout-
ěžícím gratulujeme.

Podzimní kolo
hry Plamen

8. října jsme hostili
na hasičském cvičišti
podzimní kolo hry

Plamen. Soutěže se zúčastnilo celkem
28 družstev mladších a 30 družstev sta-
rších. Soutěžilo se ve štafetě požárních
dvojic a štafetě 4 x 60 m. Náš sbor re-
prezentovala dvě družstva mladších,
která se umístila na 6. a 22. místě a jed-
no družstvo starších, které se umístilo
na 21. místě. Soutěžícím blahopřejeme
k jejich výkonům a děkujeme všem,
kteří se zapojili a pomohli s organizací
této akce. 

https://www.hasici-bohdalov.cz

Výstava Vysočiny
Největší akce, kterou připravují chova-
telé v Bohdalově, je za námi. Byla jí
Výstava Vysočiny, která se konala 
v kulturním domě a jeho okolí o víken-

Mezinárodní kolo Břidličná
Celostátním kolem, o kterém jste četli 
v minulém čísle Novinek, to neskončilo.
V neděli 11.9. jsme se vypravili na kolo
mezinárodní. Konalo se v neděli 11. září
2022 v Břidličné.

Soutěžilo se v 11 odbornostech a to
chov holubů, drůbeže, králíků, exotické-
ho ptactva, hlodavců, terarijních zvířat,
činčil, koček a psů, nechyběla teraristika
a králičí hop.

Náš okres reprezentovali jen mladí
chovatelé z Bohdalova a vedli si skvěle.
● Věra Prombergerová – 1. místo chov
králíků, I. místo králičí hop ● Pavlína
Prombergerová – 1. místo chov drůbeže
● Michaela Kůpová – 2. místo králičí
hop, 5. místo chov králíků ● Dora
Dočekalová – 3. místo chov králíků ●

Anežka Dočekalová – 3. místo chov ko-
ček ● Petr Dočekal – 3. místo chov drů-
beže ● Jana Bernardová – 3. místo chov
psů

I přes to, že jsme vypravili jen dvě au-
ta a nemohli jet všichni naši mladí cho-
vatelé, pro okres získali 2. místo.

Důležitější ale bylo to, že se naši mla-
dí chovatelé mohli opět setkat se svými
kamarády především z okresů Severní
Moravy.

Soutěž se konala při výstavě, kde by-
la k vidění pestrá paleta plemen i barev-
ných rázů. Poznávačku děti absolvovaly
na živých zvířatech. Zajímavé byly také
připravené přednášky o chovu bažantů,
chovu terarijních zvířat, ukázky agility 
a králičího hopu.

du 8. a 9. října 2022.
Vystaveno bylo 1128 králíků, 553

mutace ZDAR:_SVRATKA.QXD 18.10.2022 2:40 Stránka 4
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Pocta svatému Janu Nepomuckému

i k Š

S postavou sv. Jana Nepomuckého, světce baroka, se dodnes setkáváme na mostech, 
u cest, v krajině i na návsích našich vesnic a městeček. Církevní právník a vyšehradský
kanovník Jan se stal obětí politických sporů mezi králem a pražským arcibiskupem. Jako
generální vikář, tehdy zástupce arcibiskupa, se postavil proti rozhodnutí vladaře. Ten ho
nechal uvěznit a osobně se zúčastnil jeho výslechu. Když Jan při mučení zemřel, nechal
jej král svrhnout do Vltavy. Stalo se tak 20. března 1393. Za několik dní našli Janovo tě-
lo rybáři. Byl provizorně pohřben a teprve koncem 14. století byly ostatky přeneseny do
Svatovítské katedrály. Sám arcibiskup Jan z Jenštejna jej nazval svatým mučedníkem již
v roce jeho úmrtí, když si písemně stěžoval papeži na násilné činy krále Václava IV. 
V lidové úctě byl Jan Nepomucký brzy zařazen k hlavním zemským patronům. Tato úc-
ta se stupňovala v době baroka, kdy byl také v roce 1729 svatořečen. Stal se patronem
Čech a Bavorska, knězů, zpovědníků, lodníků, veslařů, mlynářů a mostů. Je ochráncem
bezpečného putování a šťastného návratu. Světec je rovněž přímluvcem za uchování
zpovědního tajemství a za mlčenlivost. Od 17. století až dodnes představuje Nepomuk
bezesporu světově nejproslulejšího obyvatele českých zemí vůbec. Jen v Evropě se po-
čet soch sv. Jana Nepomuckého odhaduje na třicet tisíc. Dodnes navštěvují desetitisíce
poutníků hrob sv. Jana Nepomuckého v pražské katedrále, stejně tak jako jeho proslulý
kostel na Zelené hoře u Žďáru nad Sázavou. Osudy Jana z Nepomuku nekončí jeho smr-
tí ani svatořečením. Historický výzkum už v průběhu 19. století prokázal, že příběh o za-
chování zpovědního tajemství královny Žofie byl jenom zbožnou legendou. Vznik této
legendy provázely upřímné snahy českých vlastenců. Ti chtěli mít z tohoto mučedníka a
svědomitého a poctivého kněze ještě něco víc. Kult sv. Jana Nepomuckého je nerozlu-
čně spojen s českým barokem, kdy Jan patřil k nejvýznamnějším světcům rakouské mo-
narchie. Jeho první socha se objevila na pražském Karlově mostě v roce 1683. Jejím au-
torem byl proslulý sochař Jan Brokoff. Sochař tak vytvořil model, podle kterého byly vy-
tvářeny další sochy, portréty i chrámové obrazy. Bylo to v době vrcholného a pozdního
baroka, tedy v letech, kdy byl dokončen kostel sv. Vavřince v našem Bohdalově. Pokud
tedy byl v letech 1758 – 1759 v našem kostele instalován oltář sv. Jana Nepomuckého,
pak do toho období můžeme zařadit také kamennou sochu na našem městečku. Náš sva-
tý Jan má stejně jako ten na pražském mostě nad hlavou svatozář s pěti hvězdami, zna-
mení mučednické smrti. Samotný rok instalace na městečku je v současnosti pouhou au-
torovou domněnkou. Více se dozvíme až se opravená socha vrátí na své místo a doba je-
jího vzniku bude zveřejněna v restaurátorské zprávě. V září tohoto roku proběhla oslava
300. výročí vysvěcení svatojánského poutního kostela na Zelené hoře. K tomuto místu
putovaly po staletí poutní procesí z obou stran zemské hranice. Třebaže to není písemně
doloženo, patřili mezi účastníky každoročních poutí určitě také naši předkové. Proto pod-
le dochované tradice vycházejí i dnes poutníci, pod vedením pana děkana „ Poutníka“
Peňáze, za květnového úsvitu od kaple sv. Jana Nepomuckého nad Rudolcem, aby po
několika hodinách došli na Zelenou horu. Pro někoho je tato cesta duchovním zážitkem,
pro dalšího turistickým výletem zajímavou krajinou. Všichni si však připomínají, že tou-
to cestou procházely na přímluvy sv. Jana Nepomuckého generace před nimi. 

Stanislav Růžička | www. bohdalovske-kapitoly.cz

kusů drůbeže - hus, kachen, slepic, per-
liček, pižmovek a 564 holubů.
Nechyběla expozice ovcí a koz a o-
krasného ptactva. Novinkou byla ukáz-
ka terarijních zvířat, která si ti odvážně-
jší mohli i pohladit. K vidění byla u-
kázková expozice zdrobnělých holok-
rček. Již tradičně můžete také v sobotu
v chovatelské hale navštívit speciální
výstavu jednoho z nejmenších plemen
drůbeže – sebritek.

Zajímavý byl také doprovodný pro-
gram – králičí hop i ukázky psích spor-
tů - dogdancingu, hoopers a puller.
Velmi oblíbenou součástí výstavy jsou
také farmářské a řemeslné trhy, které
jsou volně přístupné vedle výstavy.
Nabídka byla opět velmi široká, od 
občerstvení, chovatelských a zahrád-
kářských potřeb, po dárkové předměty,
či věci denní potřeby.

Věříme, že si každý našel něco pro
sebe nebo své blízké.

Uspořádat výstavu je organizačně
velmi náročné. Velký dík proto patří

Beseda s cestovatelem
Žáci 2. stupně měli výjimečnou

příležitost účastnit se besedy s cestova-
telem, novinářem a dokumentaristou
Jakubem Freiwaldem, který navštěvuje
různé kouty světa a natáčí dokumenty
pro ČT. Žáky upoutal svými cestovatel-
skými zážitky. Díky jeho vyprávění
jsme se mohli ocitnout v Kanadě, Číně,
Kostarice, Indii, Nepálu a Indonésii.
Věříme, že tato návštěva nebyla po-
slední a někdy v budoucnu nám pan
Freiwald zase přinese zajímavosti ze
svých cest.

Cestujeme za poznáním
Měsíc září byl plný exkurzí.

Všechny třídy 2. stupně vycestovaly
buď do Prahy, nebo Brna. V Praze bylo
hlavním cílem přiblížit dětem nejvýz-
namnější památky, zejména Karlův
most a Pražský hrad. Na Karlově mostě
žáky čekal program s názvem
Rychlovka na Karlově mostě a bojovka
na Kampě, při němž se děti hravou for-
mou dozvěděly spoustu informací 
z historie i současnosti této pamětihod-
nosti a jejího okolí. Pražský hrad žáci

prozkoumali do detailů pod dohledem
zkušeného průvodce. Prohlédli kated-
rálu sv. Víta, Starý královský palác
včetně Vladislavského sálu, baziliku sv.
Jiří a věž Daliborku. V Brně žáci 
6. třídy navštívili planetárium na Kraví
hoře, kde je čekal vzdělávací pořad 
o Slunci, planetách a jejich měsících.
Dále se vydali na hrad Špilberk a do
podzemního Labyrintu pod Zelným tr-
hem. Věříme, že děti tato nádherná mě-
sta zase brzy navštíví a poznají další za-
jímavá místa, která nestihly prozkou-
mat. V měsíci září také proběhlo set-

Dva měsíce uběhly jako voda a ve škol-
ce už máme za sebou první akce leto-
šního školního roku. S dětmi jsme na-
vštívili firmu Agras Bohdalov a.s., kde
si děti prohlédly zemědělské stroje, ale
hlavně telátka a krávy. Přijelo za námi
Divadlo na cestě s pohádkou „Jak šel
Honza do světa“, která se dětem moc
líbila. Začátek měsíce října je v Boh-
dalov spojený s chovatelskou výstavou
drobného zvířectva a ani děti z naší
školky ji nevynechaly. Ve školce jsme
si povídali celý týden o domácích
zvířatech a v pátek 7. 10. 2022 si je dě-
ti mohly prohlédnout naživo.
Největším lákadlem pro děti je také
Králičí hop, který probíhal v tělocvičně
základní školy. Ale protože je tu pod-
zim a počasí nám zatím přálo, nesmíme

zapomenout na pouštění draků. 13. říj-
na proběhla tradiční Drakiáda – akce
pro celou rodinu. Děti s rodiči se sešly
v odpoledních hodinách na poli u
Brychzovského rybníka vybaveni
všichni vlastním drakem. Pouštět draka

Novinky ze školy

Podzim ve školce

kání žáků 9. třídy s panem starostou,
který je seznámil s činností úřadu i za-
stupitelstva obce. Představil jim projek-
ty, které se již realizují nebo jsou na-
plánovány na blízkou budoucnost. Při
této příležitosti se žáci mohli vyjádřit k
dění v obci a dali několik tipů, co by
zde chtěli vylepšit.

Podzimní soutěžení
Školní rok byl odstartován i soutěže-

mi. Na 1. stupni probíhala celé září vý-
tvarná soutěž na téma „Houby“. Sešlo
se více než 30 krásných výtvorů, ze kte-

rých bylo vybráno 6 nejzdařilejších. O
tom, kdo vyhraje, rozhodovaly samy
děti. Oceněni však byli všichni, protože
každý do svého výtvoru vložil nápad a
velkou snahu. Ve školní družině též
probíhala celý měsíc dobrovolná soutěž
na téma „Naše vlast“. Sešlo se 8 velmi
povedených obrázků, které dětem daly
spoustu práce. Za to vše byly odměně-
ny sladkostí a už se s chutí vrhají do da-
lší výzvy, která je čeká tento měsíc.

Kateřina Veselá

všem pořadatelům, místním i těm, kdo
nám přijeli pomoct z okolních 
i vzdálenějších organizací. Poděkování
patří také místním podnikům, obec-
nímu úřadu a základní škole za jejich
podporu.

Počasí nám přálo a chovatelé i ti,
kdo mají rádi zvířata se přišli podívat 
v hojném počtu. Řada chovatelů jezdí
právě k nám doplnit své chovy.

Těšíme se na setkání v příštím roce a
to v termínu 7. - 8. října. 

Iveta Prombergerová

Výstava Vysočiny

dá spoustu práce, a tak jsme se nakonec
všichni posilnili opečeným párkem 
a děti si domů odnesly upomínkový di-

plom a malou pozornost. Věříme, že se
akce všem zúčastněným moc líbila.

Paní učitelky z MŠ Bohalov
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